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reDakcja zasTrzeGa sObie PrawO DO skróTów NaDesłaNych TeksTów

Prawa auTOrskie zasTrzeżONe

OD REDAKCJI
Szanowni Czytelnicy  
„Radziejowianina”  

     W pierwszych dniach wiosny, tuż przed Świętami 
Wielkanocnymi  oddajemy do Państwa rąk pierwsze  
w tym roku wydanie „Radziejowianina”. 
    W bieżącym numerze prezentujemy informacje  
o wydarzeniach jakie miały miejsce w naszych pla-
cówkach oświatowo – kulturalnych. Szczególnie warto  
pochylić się nad artykułem Ilony Waszak, która  
wspomnina ważną osobistość, która z pisała się na kar-
tach historii Radziejowa – p. Helenę Karpińską.
    Korzystając z okazji, redakcja Radziejowianina  
pragnie przyłączyć się do życzeń na nachodzące świę-
tami Wielkiej Nocy i życzyć Czytelnikom radości i siły 
płynącej z istoty Świąt Wielkanocnych oraz uśmiechu  

i wiosennego optymizmu. 
W imieniu zespołu redakcyjnego 

Redaktor Naczelny
Paweł Śrubas

„Każdy znajdzie tu coś, co mu się nie spodoba.  Każdemu jego małe oburzenie.” 
(Józef Hen - pisarz, publicysta)

Zdrowych, pogodnych Świąt Wielkanocnych, 
przepełnionych wiarą, nadzieją i miłością.  

Radosnego, wiosennego nastroju,  
serdecznych spotkań w gronie rodziny i przyjaciół  

oraz wesołego “Alleluja”
 

życzą
 Sławomir Bykowski   Marek Pawlak
     Burmistrz Miasta Radziejów Przewodniczący Rady Miasta
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Gmina Miasto Radziejów informuje, że w lutym 2018 roku podpisała 
umowę z Zakładem Betoniarskim z Kleczewa na „Przebudowę schodów w 
ul. Miodowej”, która obejmuje przebudowę schodów w ulicy Miodowej, a 
w szczególności: 

- roboty rozbiórkowe istniejącego chodnika z płytek betonowych  
        i trylinki;

- rozebranie drogi dojazdowej z płyt betonowych;
- rozebranie betonowych elementów umocnienia skarpy;

Przebudowa schodów w ul. Miodowej

W lutym 2018 roku Miasto podpisało również umowę na „Przebudowę  
i budowę chodników w drogach gminnych”  – w ul. Kilińskiego, Puławskie-
go, Wąska, Zaułek. Wykonawcą robót będzie firma ELBRUK  z siedzibą  
w Warszawie, całkowity koszt inwestycji około 188tyś. 

Przedmiot zamówienia obejmuje przebudowę chodników w ulicach:  
Kilińskiego, Puławskiego, Wąska i Zaułek, a w szczególności: 

- roboty rozbiórkowe wjazdów i istniejących chodników z kostki  
        betonowej i z płytek betonowych, 

- rozebranie krawężników i obrzeży,
- rozebranie elementów betonowych umocnienia skarpy,
- roboty ziemne – wykonanie koryta pod chodniki, schody, wjazdy, 

      obrzeża, 
- roboty nawierzchniowe chodników, schodów i wjazdów, 

Przebudowa i budowa chodników w drogach gminnych  –  
w ul. Kilińskiego, Puławskiego, Wąska, Zaułek

Inwestycyjne relizowane i planowane

- roboty ziemne- wykonanie koryta pod chodnik, schody, drogę  
        dojazdową, rowki pod oporniki i obrzeża;

- roboty nawierzchniowe chodników, schodów i drogi dojazdowej;
- wykonanie umocnień skarp płytami ażurowymi;
- zagospodarowanie terenów zielonych.

całkowita wartość zadania ok. 113 tyś, a planowany termin  
zakończenia sierpień 2018r.

Budowa sieci kanalizacji sanitarnej i sieci wodociągowej w Radziejowie - 
III etap wraz z budową stacji uzdatniania wody

Gmina Miasto Radziejów informuje, że trwają roboty budowlane pro-
wadzone w ramach zadania pn „Budowa sieci kanalizacji sanitarnej i sie-
ci wodociągowej w ramach zadania  „Budowa sieci kanalizacji sanitarnej i 
sieci wodociągowej w Radziejowie - III etap wraz z budową stacji uzdatnia-
nia wody”. Wykonawcą robót jest: Przedsiębiorstwo Robót Melioracyjnych 
i Ochrony Środowiska „EKOMEL” spółka z o.o. z  Chojnic, które zostało 
wyłonione w trybie przetargu nieograniczonego. Całkowita wartość zada-
nia wynosi 6 464.487,88zł brutto. Przedmiot zamówienia obejmuje budo-
wę sieci kanalizacji sanitarnej w ulicach: Szkolna, Kruszwicka, Kościusz-
ki, Zaułek, Kilińskiego, Krótka, Niska, Rynek, Rzemieślnicza, Zachodnia, 
Stroma, Objezdna, Parkowa, Toruńska, Dolna, Szewska, Zakątna, Francisz-
kańska, Ojca Świętego Jana Pawła II, Brzeska, Przesmyk, Zamkowa, Wą-
ska, Podgórna, Puławskiego, Wyzwolenia, 1-go Maja, Działkowa oraz bu-
dowę sieci wodociągowej w ulicach: Toruńska, Rynek, Dolna, Kruszwic-

Budowa infrastruktury technicznej do 
stacji uzdatniania wody 

Miasto podpisało również umowę z Miejskim Przedsiębiorstwem Go-
spodarki Komunalnej „EMPEGIEK” na „Budowę infrastruktury technicz-
nej do stacji uzdatniania wody w Radziejowie”.

Przedmiotem zamówienia została objęta budowa infrastruktury tech-
nicznej do stacji uzdatniania wody w Radziejowie na działkach o nume-
rach ewidencyjnych 785 i 1062/2 (w bezpośrednim sąsiedztwie ul. Rolni-
czej), a w szczególności:

a) budowa przyłącza kanalizacji sanitarnej z rur PE80 SDR17  

- wykonanie umocnień skarp płytami ażurowymi,
- zagospodarowanie terenów zielonych.
W ramach zadania przewiduje się zlecenie wykonawcy wykonania prze-

budowy chodników, schodów w ulicy Zamkowej, a w szczególności: 
- roboty rozbiórkowe wjazdów i istniejących chodników z płytek  

        betonowych, trylinki i betonu, 
- roboty ziemne – wykonanie koryta pod chodniki, schody, wjazdy, 

        obrzeża, 
- roboty nawierzchniowe chodników, schodów i wjazdów, 
- wykonanie umocnień skarp palisadą i płytami ażurowymi, 
- zagospodarowanie terenów zielonych.
Termin zakończenia przewidziany został na czerwiec 2018 roku.

ka, Objezdna, Kościuszki, Wyzwolenia. Wraz z odtworzeniem nawierzchni.
zakończenie zadania przewidziano na sierpień 2018 roku.
Jednocześnie pragniemy poinformować, że w ramach przedmioto-

wej inwestycji zostanie również wybudowana stacja uzdatniania wody 
przy ul. Rolniczej. W styczniu 2018 roku Miasto podpisało umowę z fir-
mą H2Optim z Przeźmierowa na budowę nowej stacji. całkowita war-
tość inwestycji 3 688 770,00zł brutto a planowany termin zakończenia  
31 lipca 2019 roku.

Projekt dofinansowany ze środków UE z Regionalnego Programu Ope-
racyjnego Województwa Kujawsko- Pomorskiego na lata 2014-2020, Oś 
priorytetowa 4. Region przyjazny środowisku, Działanie 4.3. Rozwój in-
frastruktury wodno- ściekowej wysokość dofinansowania wynosi 85%. 
za wszystkie utrudnienia w ruchu mieszkańców bardzo przepraszamy

        PN8   DN63x3,8; 
b) budowa sieci kanalizacji deszczowej z rur PE80 SDR17 PN8  

      DN75x4,5 oraz z rur PVC200x5,9;
c) budowa sieci wodociągowej z rur PE100 PN10 SDR17 DN225x13,4;
d) wykonanie przewiertu sterowanego pod jezdnią na działce 1062/2;
e) odtworzenie nawierzchni asfaltowej jezdni na działce o nr ewid.  

      785 w miejscu wykopu,
f) odtworzenie nawierzchni chodników i zjazdów na działce o nr ewid. 

1062/2.  
całkowita wartość w/w prac to ok. 120 tyś a termin wykonania  

czerwiec 2018r.
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Dotacje do wymiany pieców dla mieszkańców Radziejowa
Gmina Miasto Radziejów ogłasza nabór wniosków o przyznanie dotacji na wymianę 

źródeł ciepła zasilanych paliwami stałymi w budynkach i lokalach mieszkalnych na tere-
nie Gminy Miasto Radziejów w ramach programu EKOpiec 2018 współfinansowanego 
przez WFOŚiGW w Toruniu

Nabór wniosków odbywać się będziew terminie: 
Od dnia 16 kwietnia 2018 rok od godz.. 7.30.   

Dd dnia 27 kwietnia 2018 roku do godz. 15.30.
Termin naboru wniosków może ulec skróceniu, w przypadku skompletowania wyma-

ganej ilości wniosków (ok. 10 sztuk), z uwagi na ograniczenia środków finansowych prze-
znaczonych na ten cel. 

Liczy się kolejność składania wniosków ! 
I. Warunki składania wniosków:
1. Wniosek musi zostać złożony w formie przygotowanego Formularza, 

      który można pobrać:
• za pośrednictwem strony internetowej www.umradziejow.pl  

      w zakładce EKOPIEC,
• osobiście w siedzibie Urzędu Miasta Radziejów, I piętro, pokój nr 110 

     lub 113;
2. Wnioski można składać tylko i wyłącznie w okresie naboru.  

     Wnioski składane poza okresem naboru nie będą rozpatrywane.
3. Rozpatrywane będą wyłącznie kompletne wnioski, tj. zawierające wszystkie nie-

zbędne załączniki wymienione we wniosku. W przypadku stwierdzenia błędów lub bra-
ków w złożonej dokumentacji dopuszcza się możliwość jednokrotnej korekty/uzupełnia-
nia wniosku. W takim przypadku do Wnioskodawcy kierowane jest pismo o konieczności 
uzupełnienia braków lub korekty wniosku w terminie nie dłuższym niż 7 dni kalendarzo-
wych od dnia otrzymania pisma

4. Dofinansowaniu nie podlegają zadania już wykonane ani związane z wymianą in-
nych źródeł ciepła niż źródła na paliwa stałe.

5. Dofinansowanie nie przysługuje, jeżeli w budynku/lokalu mieszkalnym obok ogrze-
wania węglowego istnieje już inne alternatywne ekologiczne źródło ciepła (np. piec na gaz 
lub inne ogrzewanie wymienione w punkcie III).

6. Wnioski wraz z załącznikami można składać w sekretariacie Urzędu Miasta Radzie-
jów, pokój 117, bądź za pośrednictwem poczty tradycyjnej na adres: Urząd Miasta Radzie-
jów ul. Kościuszki 20/22, 88-200 Radziejów, (decyduje data wpływu do urzędu)

7. Szczegółowych informacji na temat naboru udziela pracownik Daniel Niespodziń-
ski pokój 113 Urzędu Miasta Radziejów tel. 54 285 7122.

 ważNe! Złożenie wniosku nie jest tożsame z otrzymaniem dofinansowania. Projekt 
będzie realizowany jedynie w przypadku pozyskania przez Gminę dofinansowania z Wo-
jewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Toruniu w ramach 
Programu priorytetowego EKOpiec 2018.

ii. kto może się ubiegać o dofinansowanie:
• Osoby fizyczne, posiadające prawo do dysponowania nieruchomością położoną na 

terenie Gminy Miasto Radziejów, na której planowana jest wymiana źródła ciepła, tj.: wła-
ściciele, współwłaściciele nieruchomości, stanowiący budynek mieszkalny jednorodzinny 
lub lokal mieszkalny, wykorzystywany w całości na własne potrzeby mieszkaniowe lub 
użytkownicy wieczyści nieruchomości, na których posadowiony jest budynek mieszkalny 
jednorodzinny, wykorzystywany w całości na własne potrzeby mieszkaniowe.

iii. co podlega dofinansowaniu
Dofinansowaniu podlega wyłącznie całkowita wymiana źródła ciepła zasilanego pali-

wami stałymi w budynkach i lokalach mieszkalnych na:
• Kotły na paliwa stałe 1

• Kotły gazowe 2)

• Kotły olejowe 2)

• Kotły elektryczne (piece zasilane prądem elektrycznym)
Dotacja (koszt kwalifikowany) obejmuje: zakup, montaż i uruchomienie źródła ciepła.
ważNe! Program EKOpiec 2018 nie obejmuje wymiany źródeł ciepła w nierucho-

mościach wykorzystywanych sezonowo, np. w domkach letniskowych oraz zadań pole-

gających na montażu kominków oraz zabudowy gdzie jest prowadzona działalność go-
spodarcza.

uwaGa! Materiały oraz urządzenia użyte do realizacji zadania muszą być fabrycz-
nie nowe oraz spełniać wymagania wynikające z obowiązujących norm.  

ważNe! Objaśnienia:
1)   Kotły na paliwa stałe muszą spełniać w odniesieniu do ogrzewania pomieszczeń 

wymagania:
1) klasy 5, określone w normie PN-EN 303-5:2012 „Kotły grzewcze – Część 5: Kotły 

grzewcze na paliwa stałe z ręcznym i automatycznym zasypem paliwa o mocy nominal-
nej do 500 kW –Terminologia, wymagania, badania i oznakowanie” lub

2) klasy efektywności energetycznej minimum A (kotły na biomasę), minimum B 
(kotły na paliwa kopalne), określone w Rozporządzeniu delegowanym Komisji (UE) 
2015/1187 z dnia 27 kwietnia 2015 r., uzupełniającym dyrektywę Parlamentu Europej-
skiego i Rady 2010/30/UE w odniesieniu do etykiet efektywności energetycznej dla ko-
tłów na paliwo stałe i zestawów zawierających kocioł na paliwo stałe, ogrzewacze dodat-
kowe, regulatory temperatury i urządzenia słoneczne oraz

3) Rozporządzenia Ministra Rozwoju i Finansów z dnia 1 sierpnia 2017 r. w sprawie 
wymagań dla kotłów na paliwo stałe (Dz. U. z 2017 r., poz. 1690), w szczególności w za-
kresie zakazu stosowania w konstrukcji kotłów rusztu awaryjnego.

2)  Kotły na paliwa ciekłe i gazowe muszą spełniać w odniesieniu do ogrzewania po-
mieszczeń wymagania klasy efektywności energetycznej minimum A, określone w Roz-
porządzeniu delegowanym Komisji (UE) NR 811/2013 z dnia 18 lutego 2013 r., uzupeł-
niającym dyrektywę Parlamentu Europejskiego i Rady 2010/30/UE w odniesieniu do ety-
kiet efektywności energetycznej dla ogrzewaczy pomieszczeń, ogrzewaczy wielofunkcyj-
nych, zestawów zawierających ogrzewacz pomieszczeń, regulator temperatury i urządze-
nie słoneczne oraz 3 zestawów zawierających ogrzewacz wielofunkcyjny, regulator tem-
peratury i urządzenie słoneczne.

iV. wysokość dofinansowania
Dotacja na finansowanie lub dofinansowanie kosztów inwestycji wynosi:
• z budżetu Gminy Miasto Radziejów 2 000 zł,
• ze środków Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w 

Toruniu 2 000 zł, łącznie 4 000 zł, lecz nie więcej niż do wysokości poniesionych kosztów.
ważNe! Dotacja przekazywana będzie w formie zwrotu udokumentowanych wy-

datków, związanych z realizacją zadania po jego zakończeniu (najpierw Wnioskodawca 
ponosi wszelkie koszty, później otrzyma dotację), po przekazaniu środków przez WFO-
ŚiGW w Toruniu.

V. Działania po stronie Gminy
• Złożenie w imieniu Mieszkańców do WFOŚiGW w Toruniu wniosku o dotację celo-

wą na wymianę źródeł ciepła zasilanych paliwami stałymi w budynkach i lokalach miesz-
kalnych,

•  W przypadku pozytywnej weryfikacji wniosku (otrzymania dotacji w postaci prome-
sy) podejmowane będą następujące działania: podpisanie umowy przez Gminę z WFO-
ŚiGW w Toruniu o przyznanie dotacji, podpisanie umowy przez Gminę z Mieszkańcem.

Vi. rozliczenie dotacji oraz wzór wniosku o rozliczenie dotacji
Po wykonaniu zadania, Wnioskodawca, czyli Beneficjent końcowy przedkłada do 

Urzędu Miasta Radziejów Wniosek o rozliczenie dotacji wraz z załącznikami wskazany-
mi w Formularzu wniosku o przyznanie dotacji celowej oraz wszystkie wymagane doku-
menty, zgodnie z zapisami Umowy, pod rygorem odmowy wypłaty przyznanej dotacji.

Po pozytywnej weryfikacji złożonych dokumentów nastąpi podpisanie protokołu z 
wykonania zadania  (co nastąpi po przeprowadzeniu oględzin z wykonania zadania pod 
katem zgodności z Umową). Przekazanie Beneficjentowi końcowemu dotacji nastąpi w 
ciągu 14 dni od daty przekazania środków na rachunek Gminy Miasto Radziejów przez 
Wojewódzki Fundusz Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Toruniu. Wzór Wnio-
sku o rozliczenie dotacji stanowi załącznik do Umowy o udzielenie dotacji.

Viii. informacje o środkach odwoławczych
Rozstrzygnięcie o przyznaniu dotacji nie jest decyzją administracyjną w rozumieniu 

przepisów ustawy Kodeks postępowania administracyjnego i nie przysługuje na nie od-
wołanie.
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raDziejów na starej fotografii ...

ulica Franciszkańska, lata 60-te XX wieku, z prywatnych zbiorów Leszka kalickiego

zgliszcza spalonego w 1987 roku radziejowskiego wiatraka koźlaka (ówcześnie znajdował się na obecnej ul. stok wiatraczny)
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uczniowie szkoły Podstawowej - klasa ii przed wejściem do szkoły, rok 1951 (obecnie budynek LO)
z prywatnych zbiorów czesława walczyńskiego

jedna z uroczystości państwowych w okresie PrL na radziejowskim rynku, 
z prywatnych zbiorów jadwigi strzałkowskiej
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Rok 2018 to trzeci już rok inwestycji 
modernizacyjnej Miejskiej i Powiatowej 
Biblioteki Publicznej w Radziejowie pro-
wadzonej w oparciu o Narodowy Program 
Rozwoju Czytelnictwa – Priorytet II – In-
frastruktura - Bibliotek oraz znaczącą do-
tację samorządu Miasta Radziejów. 

Kontynuacja projektu pod nazwą „Ra-
dziejowska Biblioteka Odnowa III etap – 
zagospodarowanie terenu wokół budynku 
Miejskiej i Powiatowej Biblioteki Publicz-
nej w Radziejowie” jest możliwa dzię-
ki środkom ministerialnym (Ministerstwo 
Kultury i Dziedzictwa Narodowego) oraz 
szczególnej przychylności władz miasta.

Wyłoniony w przetargu nieograniczo-
nym Wykonawca firma TECH-POL,z Cie-
chocinka zobowiązał się zrealizować koń-
cowy etap modernizacji infrastruktury  bi-
blioteki do 31 lipca 2018 roku. wykonu-
jąc założenia zakupionego przez bibliote-
kę projektu z pracowni projektowej Front 
z Gdyni. 

Radziejowska  
biblioteka OdNowa - 

iii etap

Wizualizacja zagospodarowania terenu wokół biblioteki
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Naszym małym czytelnikom zapewniliśmy ciekawe zajęcia „Dzień ję-
zyka ojczystego”, „Spotkanie z astronomią”, „Walentynkowo w bibliote-
ce”, „W świecie zwierząt „, „ Mój przyjaciel kot”, spotkanie  „O zawo-
dach” poprowadziły, które porpowadziły panie z OHP w Radziejowie. 
Podczas zajęć dzieci rozwiązywały w kalamburach i zagadki i krzyżów-
ki. Nie zabrakło także zajęć plastycznych, a także głośne czytanie bajek.

Ferie zimowe
wiadomości z Miejskiej i Powiatowej biblioteki Publicznej

24 stycznia z okazji Dnia Babci i Dziadka w radziejowskiej 
bibliotece odbyło się spotkanie z udziałem chóru LARGO pt.  
„KOLĘDUJMY RAZEM”

występ chóru Largo

słuchacze uniwesrytetu  
iii wieku wysłuchali ...

Radziejowska biblioteka kontynuje współpracę z Uniwersyte-
tem III Wieku. Prelekcję wygłosili doradca ubezpieczeniowy Mi-
rosław Wiatrowski pt. „Testamenty, spadki, darowizny„; psycho-
log Karolina Pawlak wygłosiła  , prelekcję pt. „ Mowa nienawiści 
i jej zwalczanie” wygłosiła, a wykład pt. „Szkoła życia z endopro-
tezą” wygłosił dr Piotr Szudy.
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Radziejowską bibliotekę odwiedzili uczniowie: kla-
sy I z Miejskiego Zespołu Szkół w Radziejowie, ucznio-
wie klasy I Tlm oraz klasy I Tmi, dla których lekcję bi-
blioteczną oraz lekcję regionalizmu pt. „Panoramy, pla-
ny, mapy, zdjęcia i szkice dawnego Radziejowa” prze-
prowadził bibliotekarz i historyk Krzysztof Wątrobicz.

wiadomości z Miejskiej i Powiatowej biblioteki Publicznej
Lekcje biblioteczne

konkursy, konkursy ....

Noc w ... bibliotece
19 lutego radziejowska biblioteka zorganizowała dla najmłodszych „Noc 

w Bibliotece”, podczas któej można było uczestniczyć w nocnym głośnym 
bajaniu, grać w gry planszowe, kalambury, uczestniczyć w zabawach ru-
chowych, grać w gry komputerowe, rozwiązywać krzyżówki oraz zwiedzić 
nienzane miejsca biblioteczne. Na zakończenie na wszystkich czekała pysz-
na pizza

Radziejowska biblioteka ogłasza cztery konkursy:

1.  KONKURS FOTOGRAFICZNY
im. ZBIGNIEWA ZASADY
pt. „MIASTECZKA  i  WSIE
POWIATU RADZIEJOWSKIEGO w OBIEKTYWIE”.

2. RADZIEJOWSKI KONKURS  PLASTYCZNY
pt. „BAJKOWE  KUKIEŁKI”
na wykonanie  kukiełki/pacynki przedstawiającej
dowolną postać bajkową.

3. KONKURS LITERACKI
pt. „ BAŚNIE, BAJKI, BAJECZKI”
konkurs literacki na napisanie własnej książki.

4. Powiatowy Konkurs    
Recytatorski i Plastyczny
pt. „ABECADŁO Z PIECA SPADŁO…”
czyli wierszyki o literkach.
 
Regulaminy konkursów dostępne na stronie www.bibliotekaradzie-

jow.cdx.pl w dziale KONKURSY,  szczegółowe informacje także pod  
nr.tel. 54 285 3280
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fot. K. Wątrobiowcz

Prelekcja 
(...)Nieświadomość w rodzinie (...)

8 lutego biblioteka oraz Poradnia Psychologiczno -  Pedagogiczna w Radziejowie zaprosiły na 
prelekcję pt: „Nieświadomość w rodzinie. Analiza dramatu relacji rodzic-dziecko na podstawie 
fragmentów  filmu Jana Komasy -Sala samobójców”

Jedną z podstawowych funkcji rodziny jest pomieszczanie „wewnętrznego świata” dziecka, 
czyli jego uczuć, impulsów, myśli i zachowań. Gdy jest na to przestrzeń w rodzinie wtedy jest 
szansa, że dziecko będzie mogło prawidłowo się rozwijać, nawiązywać dobre relacje ze sobą i z 
innymi ludźmi. Gdy ta funkcja w rodzinie jest zakłócona, wtedy mogą pojawiać się problemy, któ-
re czasem wyrażają się w postaci różnych objawów psychotomatycznych u dzieci.

Opisany wyżej kłopot mają rodzice Dominika – bohatera filmu „Sala samobójców”.  
Nastolatek przeżywa traumę w szkole, nie podchodzi do matury, a potem odbiera  sobie życie.

Celem warsztatu była próba odpowiedzi na pytanie: dlaczego dochodzi do tragedii rodzinnej 
i pokazanie na czym polega nieświadoma komunikacja między wszystkimi członkami rodziny. 
Prelekcja zawierała elementy warsztatowe przygotowane i poprowadzoner przez Adrianę Mel-
ler  przychologa, certyfikowanego psychoterapeutę psychoanalitycznego członka zwyczajnego  
Polskiego Towarzystwa Psychoterapii Psychoanalitycznej.

26 lutego radziejowska biblioteka, LO Radziejów oraz rodzina Ponara 
zaprosili na prelekcję dr Dominikę Pasich - IPN Kraków. Oprawa artystycz-
na została przygotowana przez uczniów Liceum Ogólnokształcącego w Ra-
dziejowie: Magdy Kwiatkowskiej, Kamila Michalskiego, Grzegorza Dzier-
żawskiego, Jakuba Gawrońskiego pod kierunkiem Leszka Grabowskiego 
 i Karolola Brzykcego.

Prelekcji z okazji 75 rocznicy zrzutu do kraju cichociemnego anto-
niego iglewskiego „PONara” i innych cichociemnych wysłuchali słu-
chacze Uniwersytetu III Wieku, uczniowie radziejowskiego gimnazjum, Ze-
społu Szkół Mechanicznych oraz Zespołu Szkół i Placówek Centrum Kształ-
cenia Ustawicznego w Przemystce  i pozostali zainteresowani tematem.

Pamięci „Ponara”
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Przedszkolaki z ulicy Polnej i Szkolnej na pewno nie zapadły w zimowy sen.  
Włożyły dużo pracy i serca w przygotowanie uroczystości dla ukochanych Babć  
i Dziadków. W każdej z grup odbyły się uroczystości z okazji ich święta. Dzieci re-
cytowały wierszyki, śpiewały piosenki i pięknie prezentowały się przed gośćmi.  
Babcie i Dziadkowie z dumą, a nawet z łezką w oku oglądali występy dzieci. Po części 
oficjalnej Rodzice zaprosili Babcie i Dziadków na słodki poczęstunek, a wnuki wrę-
czyły im przygotowane upominki.

W  lutym odbywały się bale, jak to zazwyczaj w karnawale. Na ulicy Polnej bra-
ły w nim udział dzieci z wszystkich grup przedszkolnych. Sala balowa wyglądała 
przepięknie. Z sufitu zwisały balony, serpentyny, a kolorowe światła rzucały niezwy-
kłe kształty na ściany. Dzieci przebrane w stroje bajkowych postaci prezentowały się 
jak w zaczarowanej krainie. Trudno było nawet rozpoznać, kto wcielił się w daną po-
stać. Wodzirejami balu byli państwo Ewa i Piotr Borzęccy ze Studia Tańca z Inowro-
cławia. Dzięki nim w rytm muzyki wszystkie dzieci w tańcu wirowały po całej sali. 
W czasie balu odbyły się także konkursy  z nagrodami. Jury wybrało w każdej gru-
pie królową i króla balu. 

Na ulicy Szkolnej przedszkolaki bawiły się w mniejszych grupkach, jednak rów-
nie wesoło. Były tańce, konkursy, zabawy i parada przebierańców.

Bal dostarczył wszystkim dzieciom wiele wrażeń, ponieważ długo do niego wra-
cały wspomnieniami.

W marcu przedszkolaki również nie będą próżnować, ponieważ trzeba należycie 
przywitać wiosnę, za którą juz wszyscy chyba tęsknimy.

Zespół ds. Promocji Przedszkola Róża Adamkiewicz, Marta Barbarowicz

wieści z przedszkola

uwaGa rODzice – Nabór DO PrzeDszkOLa!
Informujemy, że w marcu odbywa się rekrutacja dzieci do Publicznego Przed-

szkola nr 1 w Radziejowie. 
Przedszkole zapewnia:
- dobrą opiekę, wychowanie i wszechstronny rozwój dzieci
-  serdeczną i przyjazną atmosferę
- zajęcia dostosowane do możliwości, zainteresowań i potrzeb dzieci
- indywidualne podejście do każdego dziecka
- bezpłatny pobyt dziecka w przedszkolu w ramach podstawy programowej

- opiekę medyczną
- 4 posiłki promujące zdrowy styl odżywiania się
- zajęcia dodatkowe tj. język angielski, religia, profilaktyka logopedyczna, 

pomoc psychologiczno – pedagogiczna, taniec towarzyski
- wykwalifikowaną i doświadczoną kadrę pedagogiczną otwartą na potrze-

by dzieci.
szczegółowe informacje dotyczące regulaminu rekrutacji znajdują się 

na stronie internetowej Mzs w radziejowie.

„bohaterowie żyją wiecznie”
    1 marca obchodziliśmy Narodowy Dzień Pamięci Żołnierzy Wyklętych, 
którzy po latach zapomnienia wrócili do szerokiej świadomości 
historycznej Polaków. W Miejskim Zespole Szkół w Radziejowie 
obchody tego Święta miały miejsce 9 marca i zgromadziły wielu 
dostojnych gości-przedstawicieli  Kuratorium Oświaty w Bydgoszczy w 
osobie wicekurator Marii Mazurkiewicz, władz lokalnych- Burmistrza 
Sławomira Bykowskiego, dyrektorów instytucji oświatowo-kulturalnych 
na terenie Radziejowa oraz rodzin Żołnierzy Wyklętych. 
    Przed uroczystym apelem uczniowie mieli okazję uczestniczyć w 
prelekcjach poprowadzonych przez pracownika Instytutu Pamięci 
Narodowej w Bydgoszczy p. Mirosława Sprengera oraz p. Jerzego 
Gadzinowskiego powiązanego rodzinnie z osobą jednego z Żołnierzy 
Wyklętych działającego na terenie Kujaw - Jerzego Gadzinowskiego 
pseudonim” szary”.
  Uroczysty apel stanowił podsumowanie IV edycji Powiatowego 
Konkursu Literacko-Plastycznego „w hołdzie żołnierzom 
wyklętym”, organizowanego przez  nauczycieli Miejskiego  Zespołu 
Szkół  we współpracy z Forum Samorządowym. Konkurs, zwłaszcza 
plastyczny cieszył się dużym zainteresowaniem uczniów szkół powiatu 
radziejowskiego o czym świadczy liczba około 160 prac nadesłanych 
z różnych placówek. Jury, pod przewodnictwem Elżbiety Okunowskiej 

wybrało laureatów i wyróżnionych.
     W części artystycznej Akademii zostały zaprezentowane przez uczniów MZS wiersze 
laureatów konkursu ,a zespół muzyczny , chór i soliści pod batutą Pawła Centkowskiego 
wykonali utwory z repertuaru Marka Grechuty.
   Organizatorzy Święta poświęconego Żołnierzom Niezłomnym  dziękują sponsorom 
za ufundowanie nagród w Konkursie . Należą do nich: Dyrektor Miejskiego Zespołu 
Szkół w Radziejowie-  Remigiusz Koźmiński; Starosta Powiatu Radziejowskiego –  
Jarosław Kołtuniak; Burmistrz Miasta Radziejów – Sławomir Bykowski; Wójt Gminy 
Radziejów – Marek Szuszman; Wójt Gminy Osięciny- Jerzy Izydorski; Bank Spółdzielczy  
w Radziejowie oraz Bank Spółdzielczy w Piotrkowie Kujawskim.
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W dniu 7 marca w Miejskim Zespole Szkół odbyła się konferencja dla nauczycieli 
języka angielskiego. Podczas konferencji nauczyciele dowiedzieli się o nowej formie 
sprawdzianu z języka angielskiego. W konferencji uczestniczyła przedstawicielka 
wydawnictwa Oxford University Press, pani Ewa Tokarska, która zapoznała nauczycieli 
ze zmianami, które zostaną wprowadzone już za rok. Nauczyciele mogli również 
zapoznać się z poszczególnymi typami zadań na sprawdzianie i mogli również zapoznać 
się z ofertą wydawniczą, która dedykowana jest dla uczniów klas ósmych. Podczas 
konferencji wystąpił również nauczyciel języka angielskiego p. Przemysław Stolarski, 

który przedstawił kilka aplikacji do nauki języków obcych i zapoznał uczestników z projektem  
PO WER „Moja szkoła drzwiami do nowoczesnej Europy”, który jest realizowany przez 
nauczycieli Miejskiego Zespołu Szkół. Podczas prezentacji przedstawiono rezultaty projektu. 
Program PO WER realizowany jest przez Miejski Zespół Szkół od 2017 roku. Podczas realizacji 
projektu nauczycieli mieli możliwość obserwowania zajęć edukacyjnych w portugalskiej szkole, 
z którą nauczyciele współpracują już 12 lat. W ramach projektu nauczyciele również mieli okazję 
podnieść swoje kwalifikacje na kursach języka angielskiego i kursach komputerowych na Malcie. 
Do marca 2018 roku 16 nauczycieli uczestniczyło w zagranicznych mobilnościach. Program 
POWER – mobilność kadry edukacyjnej, po raz drugi realizowany jest w ramach Funduszy 
Europejskich Wiedza Edukacja Rozwój oraz Europejskiego Funduszu Społecznego.  Na realizację 
zadań projektowych MZS uzyskał dotację w wysokości 205 000zł – projekt zostanie zakończony 
w czerwcu 2018 roku.

Dzień babci i Dziadka u „smerfów”

sprawdzian ośmioklasisty bez tajemnic

Moja szkoła drzwiami  
do nowoczesnej europy  

– kolejna mobilność

Kolejny nauczyciel Miejskiego Zespołu Szkół odbył mobilność 
edukacyjną w ramach projektu PO WER – mobilność kadry 
edukacyjnej. Tym razem była to pani Renata Meller, która 
podczas ferii odbyła 2 tygodniowy kurs języka angielskiego 
w Londynie. Pani Meller zdobywała umiejętności językowe 
na kursie w szkole Kensington Academy of English, z którą 
Miejski Zespół Szkół współpracuje od roku. W lipcu 2017 
roku aż 7 nauczycieli MZS doskonaliło tam swoje umiejętności 
językowe. Pani Meller oraz poprzedni uczestnicy mobilności 
potwierdzają zgodnie, że Londyn jest cudownym miastem, 
które każdy uczący się języka angielskiego powinien odwiedzić. 
Mobilność nauczycieli do londyńskiej szkoły finansowane są w  
ramach Funduszy Europejskich Wiedza Edukacja Rozwój oraz 
Europejskiego Funduszu Społecznego.  Na realizację zadań 
projektowych MZS uzyskał dotację w wysokości 205 000zł – 
projekt zostanie zakończony w czerwcu 2018 roku.

31 stycznia 2018 roku, w grupie dzieci 4, 5 - letnich odbyły się Jasełka połączone z Dniem Bab-
ci i Dziadka. W ten sposób dzieci przybliżyły swoim najbliższym tradycję związaną ze świętami 
Bożego Narodzenia i wprowadziły dziadków w miły i ciepły nastrój.

W dniu występu w udekorowanej sali - szopka, niebo z gwiazdami, ognisko dla pasterzy i 
żłóbek – nadano świąteczny wygląd. Uzupełnieniem wystroju były też piękne stroje dzieci.  
Mali aktorzy oprócz jasełek zaśpiewały swoim dziadkom kolędy. Babcie i dziadkowie po występie 
otrzymali wykonane własnoręczne przez wnuki prezenty. Nie zabrakło też słodkiego poczęstunku. 
Zaproszeni goście byli bardzo zadowoleni i wzruszeni.

Elżbieta Klementowicz



RADZIEJOWIANINOświata16

Ostatnio w najróżniejszych mediach zauważamy zjawisko przedstawia-
nia Polaków lub Niemców jako stworzycieli koncepcji obozów koncen-
tracyjnych. Jednak mamy tu dwóch podejrzanych, ale żaden nie jest temu 
winien, a więc czas ukazać światu twórcę ,,idei” obozów koncentracyjnych. 
Raczej się tego nie spodziewaliście, ale tak to byli Brytyjczycy!!!

Brytyjski rasizm w praktyce 
Rasizm stał się jednym z najważniejszych elementów anglosaskiej ide-

ologii imperialnej. Był obecny w retoryce administracji kolonialnej, w po-
lityce zagranicznej imperium i w brytyjskiej opinii publicznej. Był także 
obecny w brytyjskiej sztuce i literaturze. Zwłaszcza ta ostatnia dostarczała 
wielu przykładów brytyjskiego rasizmu. Największy pisarz wiktoriańskiej 
Anglii i późniejszy noblista Joseph Rudyard Kipling (1865−1936) zapisał 
znamienną myśl: 

„Dźwignij brzemię białego człowieka, wyślij najlepszych synów swej 
rasy, aby służyli na trudnym posterunku ludom niespokojnym, dzikim posęp-
nym diabłom i dzieciom na poły!”. 

Czytając Kiplinga, Brytyjczycy znajdowali kolejne potwierdzenie, że 
Wielkiej Brytanii pisane jest władanie światem i niesienie cywilizacji ciem-
nym i prostym ludom, nazywanym przez pisarza „pół diabłami, pół dzieć-
mi”. A zatem rasizm mógł skutecznie uzasadniać „zachodnią misję cywi-
lizacyjną” i legitymizować kolonialne panowanie. Większość Brytyjczy-

skĄD Te POMysły?

Książka Johna Greena pt. „Papierowe miasta” to kolejny hit tego autora. 
Może być znany z powieści „Gwiazd naszych wina” – utworu, którym pod-
bił serca czytelników. „Papierowe miasta” są skierowane głównie do mło-
dzieży, ponieważ pisarz porusza problemy związane  z prawdziwą przyjaź-
nią, pierwszą miłością i odnalezieniem siebie.

     Quentin Jacobsen od najmłodszych lat kocha się w swojej sąsiadce – 
Margo Roth Spiegelman, z którą w dzieciństwie przeżył coś niesamowitego. 
Pewnego dnia dziewczyna nachodzi nastolatka w środku nocy, oczekując od 
niego pomocy. Chłopak zgadza się pomimo tego, że to, co zaplanowała ko-
leżanka, jest szalone i niezgodne z prawem. Po tej przygodzie Q ma nadzie-
ję na szczęśliwe życie z Margo. Okazuje się jednak, że ona znika i tym, któ-
ry ma ją odnaleźć, jest właśnie Quentin. Czy mu się uda? 

Poruszanie zagadnienia mogą zainteresować czytelników, ponieważ są 
to problemy, z którymi spotykamy się na co dzień. Myślę, że niejedna oso-
ba znajdzie w tej książce odpowiedź na ważne dla siebie pytania dotyczące 
np. znalezienia miejsca dla siebie. Powieść jest w pełni realistyczna, a przy-

„Pójdziesz do papierowych miast i już  
nigdy nie powrócisz” – recenzja książki.

Szkolna Liga Dziennikarska prezentuje ...
ków, nawet tych z niższych klas społecznych, wierzyła głęboko, że ekster-
minowane w brytyjskich koloniach ludy stanowią niższą rasę, która tak czy 
owak jest skazana na zagładę. Ten sposób myślenia stanowił dobrą glebę do 
prowadzonej polityki ludobójstwa i niebywałych okrucieństw w koloniach 
afrykańskich i innych rejonach brytyjskiej dominacji. Opisy przedstawicieli 
innych nacji prawie zawsze miały rasistowski charakter. Na początku XX w. 
jeden z opisów australijskiego Aborygena brzmiał następująco: 

„jego pochodzenie i historia giną w mrokach przeszłości. Nie posiada 
on żadnych pisanych źródeł i zna niewiele ustnych przekazów. Z wyglądu 
jest nagim owłosionym dzikusem, a jego twarz ma niekiedy wyraźnie żydow-
skie rysy. O ile wiadomo, nigdy się nie myje. Nie posiada na własność ziemi, 
prócz tej, której ślady nosi na własnym ciele, nie czyniąc przy tym większych 
starań, aby to ukryć. Nie wie, co to religia. Nie ma żadnych tradycji, mimo 
to pielęgnuje (…) pewne odstręczające praktyki i obrzędy, które przejął od 
swoich przodków, nie zdając sobie sprawy z ich źródła i przeznaczenia”. 

Brytyjskie wojska kolonialne podczas drugiej wojny burskiej 
(1899−1902) toczonej z burskimi republikami Transwalu i Oranii zorgani-
zowały pierwsze na świecie obozy koncentracyjne, w których internowa-
ły burską ludność cywilną z obszarów objętych walkami partyzanckimi.  
Kilkadziesiąt lat później brytyjskie doświadczenia w tym zakresie wykorzy-
stano w nazistowskich Niemczech. W czasach eksterminacji w południo-
wej Afryce wyrosło całe pokolenie późniejszych angielskich polityków na 
czele z Arthurem Belfourem, Haroldem Lothermeere, Lloydem George-
’em i Winstonem Churchillem. Żaden z nich nigdy nie ukrywał swojej nie-
chęci wobec innych ras. Churchill zapytywał wręcz retorycznie: „Dlacze-
go my Anglosasi mamy przepraszać za to, że jesteśmy wyższą rasą? Jeste-
śmy wyższą rasą!”.

Kończąc mój artykuł, pragnę jednak podkreślić, że to jednak nazistow-
skie Niemcy wybudowały na ziemiach okupowanych, w tym oczywiście w 
Polsce, obozy koncentracyjne, które pochłonęły miliony istnień ludzkich.  
To fakt, którego nikt nie może podważyć.

Z historycznymi pozdrowieniami do następnego artykułu …  sdadod

gody bohaterów mogły wydarzyć się naprawdę. Tym bardziej książka może 
zaciekawić.  Akcja jest wciągająca i nieprzewidywalna. Rozdziały są krót-
kie i kończą się w najbardziej ciekawym momencie. Dzięki temu nie moż-
na oderwać się od lektury i chcemy jak najszybciej znać dalsze losy boha-
terów. Bardzo ciekawym pomysłem wydaje mi się kontrast pomiędzy cha-
rakterami głównych postaci. Na twarzy czytających niejednokrotnie poja-
wi się uśmiech, gdyż fabuła jest w pewnych momentach również zabawna.  
Sądzę, że każdy ją zrozumie, ponieważ utwór jest napisany prostym i współ-
czesnym językiem. Książka jest wydana w miękkiej oraz twardej okładce, 
na której przedstawieni są główni bohaterowie. Publikacja nie zawiera żad-
nych obrazków, ale myślę, że to nie jest minus. Dzięki temu możemy rozwi-
jać swoją wyobraźnię. Fascynujące jest to, że w takim wypadku każdy ma 
własną wizję miejsc, do których nawiązuje autor. 

     Moim zdaniem warto przeczytać „Papierowe miasta”, ponieważ nie 
tylko bawią, zaskakują, ale także uczą. Dzięki tej książce dowiemy się, że 
„(…) czasami nasze wyobrażenie drugiej osoby niewiele ma wspólnego          
z tym, kim ona naprawdę jest”. Serdecznie polecam! 

członkini  Koła dziennikarskiego

bale andrzejkowe w Mzs
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    W dniach 26.02- 03.03 2018r. uczniowie PSP i PG  nr 1 w Radziejowie 
wraz z opiekunami B. Rolirad, S. Lazar i D. Płachecińską wzięli udział w 
warsztatach języka angielskiego we Włoszech. Mimo, że Italia kojarzy nam 
się z z ciepłą, słoneczną pogodą, to po przyjeździe okazało się, że i tam 
czasami potrafi padać śnieg. W ciągu sześciu w miarę ciepłych dni, (poza 
lekkim mrozem i opadami śniegu), zwiedziliśmy najważniejsze zabytki.
Doskonaliliśmy również swój angielski, gdyż przewodnicy udzielali nam 
wyjaśnień w tym języku, a przy niewielkiej pomocy Pani Irminy, która była 
naszą pilotką rozwiązywaliśmy zadania w zeszycie ćwiczeń. 
     Pierwszego dnia odbyliśmy spacer po Florencji. Zaczęliśmy zwiedzanie 
od wspaniałego kościola Santa Croce ze słynnymi freskami Giotta i grobami 
wybitnych Włochów, m. in..: Michała Anioła, Alfierriego i Galileusza. Na 
Plazza Della Signoria znaleźliśmy się w odkrytym muzeum. Stoi tu posąg 
Herkulesa zabijającego centaura i fontanna z Neptunem. Obok wejścia do 
Palazzo Vecchio mogliśmy przyjrzeć się kopii posągu Dawida - Michała 
Anioła. Spacerując wąskimi uliczkami dotarliśmy do Ponte 
Vecchio, najstarszego mostu na rzece Arno. Na sam koniec 
udaliśmy się do Katedry Santa Maria Del Fiore.
   Drugiego dnia pobytu mieliśmy możliwość zwiedzenia 
przepięknego Rzymu. Dojechaliśmy metrem do Koloseum, 
spod którego ruszyliśmy na spacer. Przeszliśmy obok Forum 
Romanum, a następnie koło ,,Pomnika Ojczyzny’’- monumentu 
wybudowanego na cześć Wiktora Emanuela. Następnie udaliśmy 
się do Panteonu. Jest to jedyny zachowany zabytek sztuki 
starorzymskiej. Zobaczyliśmy również Fontannę Di Trevi z wielką 
kompozycją architektoniczną. Naszym kolejnym punktem podróży 
były Schody Hiszpańskie, które liczą 137 stopni. Na sam koniec, 
w nagrodę za nasze  zachowanie, udaliśmy się na taras widokowy, 
skąd podziwialiśmy widok na cały Rzym. 
   Trzeciego dnia udaliśmy się do najmniejszego państwa na 
świecie, Watykanu. Naszym pierwszym punktem było Muzeum 
Watykańskie. Jest to  najważniejsze i największe zgromadzenie 
arcydzieł sztuki antycznej. Mogliśmy podziwiać wiele wspaniałych 
eksponatów. Potem zwiedziliśmy Kaplicę Sykstyńską z freskami 
Michała Anioła. Następnie przeszliśmy do Bazyliki św. Piotra, 
gdzie przy ostatnim filarze po prawej stronie stoi  brązowy posąg 
patrona oraz słynna Pieta Michała Anioła. Pod koniec intensywnego 

włoskie warsztaty językowe

zagraniczne staże uczniów  Technikum rolniczego z Przemystki

  Nasza szkoła od kilku lat uczestniczy w różnego rodzaju projektach, które 
pozwalają uczniom na odbywanie międzynarodowych praktyk i staży.  
Na rok 2018 przewidziano staż młodzieży Technikum Rolniczego z projektu 
„Ponadnarodowa mobilność uczniów i absolwentów oraz  kadry kształcenia 
zawodowego” realizowanego ze środków PO WER na zasadach programu 

Erasmus+ sektor Kształcenie i szkolenia zawodowe
   Projekt realizowany w naszej szkole nosi tytuł „Zagraniczne staże , krokiem 
do sukcesu na rynku pracy dla absolwentów szkół rolniczych”. Koordynatorem 
projektu jest pan Tomasz Radzikowski. W projekcie uczestniczy 18 osób z klasy 
II i III Technikum Rolniczego. Dzięki udziałowi w projekcie młodzież będzie 
mogła zapoznać się z najnowszymi osiągnięciami techniki rolniczej stosowanymi 
w Niemczech, doskonalić umiejętności językowe oraz zapoznać się ze sposobem 
zarządzania gospodarstwami rolnymi, co z kolei pozwoli na lepszy start na rynku 
pracy. Młodzież od kilku miesięcy przygotowywała się do wyjazdu uczestnicząc 
w zajęciach z przygotowania językowego, pedagogiczno-zawodowego, uczyła się 
prowadzenia dzienniczka stażu, oraz wypełniania raportu uczestnika.
  W dniu 12.02.2018r rozpocznie się staż w DEULI NIENBURG i potrwa 
do 23.02.2018r. Młodzieży towarzyszyć będą nauczyciele z naszej szkoły -  
pani Magdalena Korzeniewska-Duszek jako tłumacz oraz pan Karol Spychalski 
jako przygotowanie techniczne.
   Wszystkim uczestnikom życzymy dobrej pogody i miłego pobytu.

dnia byliśmy zmęczeni, ale pod wrażeniem tylu wspaniałości.  
   W ostatni dzień naszej wyprawy zobaczyliśmy piękną, malowniczą 
Wenecję. Niestety, pogoda zbytnio nam nie dopisała, ale nie przeszkodziła 
w zwiedzaniu. Do centrum miasta popłynęliśmy statkiem. Podczas rejsu 
mogliśmy dostrzec białe wieże Bazyliki Santa Maria Della Salute, Plac  
i Bazylikę św. Marka, dzwonnicę i Pałac Książęcy, zwany Pałacem Dożów. 
Na samym początku zwiedziliśmy Bazylikę św. Marka, w której spoczywają 
jego szczątki. Następnie udaliśmy się na spacer obok Pałacu Dożów i Siedzib 
Prokuratorów: Starej i Nowej. Spacerowaliśmy tak wąskimi uliczkami, że 
wyciągając rękę można było dotknąć sąsiedniego budynku. Tak dotarliśmy 
do Ponte di Rialto, najstarszego i najpiękniejszego mostu w Wenecji.  
Po zmroku Wenecja wygląda jak miasto z bajki.
    Wróciliśmy do domów cali i zdrowi, pełni podziwu dla różnorodności  
i wspaniałości miast, w których na każdym kroku można odkryć coś nowego. 
Na pewno tam wrócimy!

Uczestnicy warsztatów z MZS w Radziejowie
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zwycięskie projekty budżetu Obywatelskiego

8 marca w restauracji Gęsia Nóżka odbyło się  uroczyste 
spotkanie z okazji Dnia Kobiet, Polskiego Związku Niewido-
mych koła powiatowego w Radziejowie. Były życzenia,czeko-
ladki, rodzinna atmosfera. W zorganizowaniu spotkania pomo-
gli Burmistrz Radziejowa Sławomir Bykowski, właściciel re-
stauracji Gęsia Nóżka Mateusz Grzesiak. W świat poezji prze-
niósł nas Wiesław Miętkiewicz wierszem Wisławy Szymbor-
skiej’’Portret kobiecy’’korzystając z pisma punktowego Bra-
ille’a dla niewidomych.Życzenia zdrowia  radości i wszelkiej  
pomyślności złożył wszystkim paniom prezes koła Grzegorz 
Cypel

Ps. Świat bez kobiet byłby jak ogród bez kwiatów
Grzegorz Cypel

 Dzień kobiet  
w radziejowskim kole PzN

W październiku ubiegłego roku zakończyło się głosowanie na projekty zgłaszane przez mieszkańców w 
ramach Budżetu Obywatelskiego. Łącznie zgłoszono 4 projekty obywatelskie, jednakże w drodze głosowa-
nia radziejowiacy zdecydowali się poprzeć następujące propozycje: budowa parku do kalisteniki/ stre-
et workout zgłoszony przez Patryka Wojciechowskiego oraz projekt pod nazwą: Teren miejskiego wy-
poczynku i rekreacji wraz z sensoryczną odnową (ogród) zgłoszony przez Tomasza Świerczyńskiego.  
Zwycięskie projekty zdobyły łącznie 607 głosów.

W związku z powyższym Miasto Radziejów w roku bieżącym zamierza zrealizować powyższe projek-
ty. Projekt Tomasza Świerczyńskiego będzie realizowany na terenie tzw. „radziejowskich błot”. Znajdzie się 
tam m,in. plaża z leżakami, zestawy gier (stół do ping-ponga, piłkarzyki), dwie na stałe przymocowane tram-
poliny, mini plac zabaw dla dzieci, trzy rodzaje klombów (kwiatowy, krzewowy, ziołowy), huśtawki trzy-
osobowe dla dorosłych, hamak.

Projekt Patryka Wojciechowskiego zakładał  budowę placu do ćwiczeń polegający na podciąganiu oraz 
innych ćwiczeń siłowych wyposażonych w elementy takie jak: droązki rozmieszczone na różnych wysoko-
ściach, poręcze, drabinki, kółka gimnastyczne, linki do wspinania, ławki skośne.  Projekt będzie zlokalizo-
wany w parku przy ul. Chopina. 

 

Wstępny projekt zagospodarowania tzw.  radziejowskich błot

Wstępny projekt wykonania kalisteniki / street workout

Przykładowe elementy jakie powstaną na tzw. „radziejowskich błotach” (piłkarzyki, stół do ping-ponga, trampolina).
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Co słychać w Stowarzyszeniu „SUBICERE” ?
A w naszym Stowarzyszeniu trochę starego i trochę no-

wego. Stare- to stałe zajęcia, czyli sekcja plastyczna two-
rząca cuda i cudeńka, sekcja kulinarna gotuje i piecze, na 
muzykoterapii wszyscy śpiewają i grają na czym się da, na 
zumbie tańczą i relaksują się przy muzyce, a na w-fie ćwi-
czą i grają w piłkę (fotorelacje na Facebook’u).  A nowe- to 
zmiany po walnym zgromadzeniu w składach zarządu i ko-
misji rewizyjnej. 

Wszyscy podopieczni razem z całymi rodzinami i przy-
jaciele Stowarzyszenia oraz załoga Gabinetu Weterynaryj-
nego p.Wiesława Wielgosza  już od lutego pełną parą przy-
gotowują się do ważnego wydarzenia- II edycji Plenero-
wego Kujawskiego Śniadania Wielkanocnego, które tra-
dycyjnie odbędzie się w Niedzielę Palmową. Tym razem 
zapraszamy na Rynek. Będzie moc atrakcji, a cel jak za-
wsze szczytny- zbiórka na rzecz rehabilitacji i terapeutyza-
cji naszych podopiecznych. Każda złotówka przekłada się 
na realną pomoc. Już z góry za każdy datek do puszki ser-
decznie dziękujemy. Na nadchodzące święta Wielkiej Nocy  
życzymy czytelnikom Radziejowianina zdrowia, optymi-
zmu i dobrego humoru. Z uśmiechem zawsze idzie się lżej 
przez życie. Wszystkiego najlepszego. 

                                                                                           
Jadwiśka Szyszkowska-Jankowska
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6 i 8 marca Izbę Regionalną odwiedziły dzieci z radziejowskiego przed-
szkola nr 1.  Motylki, Żabki i Pszczółki obejrzały eksponaty zgromadzone w 
naszym małym muzeum, wysłuchały opowieści o dawnym życiu na Kujawach 
i co najważniejsze- zrobiły masło w kierzance. Miały okazję przekonać  się, jak 
śmietana zamienia się w masło i ile pracy to wymaga. Ze smakiem każdy zjadł 
pajdę chleba z masłem, które przed chwilą wyczarowali w kierzance.  

Jesteśmy pod wrażeniem wiedzy o Radziejowie i regionie ,jaką mają dzie-
ci. Słowa uznania kierujemy do wychowawczyń grup- Anny Jasińskiej, Ilony 
Waszak i Renaty Ciak.

z wizytą w izbie Pamięci

Towarzystwo Miłośników Kujaw zaprasza do udziału w konkursie
   REGULAMIN

III POWIATOWEGO KONKURSU  ,,TRADYCJA W MOIM DOMU”
I. Cele Konkursu:
1. Poznanie i popularyzacja historii, tradycji, zwyczajów rodzinnych, re-

gionalnych i narodowych.
2. Budzenie potrzeby poszukiwania własnych korzeni w tradycjach ro-

dzinnych i regionalnych.
3. Kultywowanie tradycji i dziedzictwa kulturowego swojej rodziny i re-

gionu.
4. Ukazanie piękna gwary kujawskiej i pięknej polszczyzny.
5. Integracja dzieci, młodzieży i dorosłych zainteresowanych twórczo-

ścią regionalną małej ojczyzny.
II.  Organizator
Towarzystwo Miłośników Kujaw przy wsparciu Starostwa Powiatowe-

go w Radziejowie
III. Uczestnicy Konkursu: uczniowie szkół podstawowych, ucznio-

wie szkół gimnazjalnych i ponad gimnazjalnych, osoby dorosłe
IV. Zasady udziału w Konkursie:
1. Każdy uczestnik konkursu przygotowuje indywidualnie samodzielną 

pracę w formie pamiętnika, opowiadania lub reportażu
- Tradycje kulinarne w mojej rodzinie- w życiu codziennym i w święta. 

Co się zmieniło, a co zostało z kuchni babci czy prababci?
- Narodziny- chrzciny, wesela i jubileusze w mojej rodzinie. Jak tradycja 

przeplata się ze współczesnością?
- Czym jest dla mnie rodzina? Czy zachowujemy w naszej rodzinie zasa-

dę ,,według wieku i urzędu” ?
- Tradycje Świąt Bożego Narodzenia, Wielkanocy, Bożego Ciała, Nie-

dzieli Palmowej, Kozy, Zielonych Świątek.
2.  Praca literacka nie powinna przekroczyć 5 stron A 4.

3.  W Konkursie mogą wziąć udział wyłącznie prace, które nie były     
wcześniej publikowane i nagradzane w innych konkursach.   

 4.  Prace będą oceniane w trzech kategoriach: szkoły podstawowe, szko-
ły gimnazjalne i ponad gimnazjalne, dorośli

5. Prace powinny być podpisane w następujący sposób: imię i nazwisko 
uczestnika, nazwa szkoły i/lub adres zamieszkania,  imię i nazwisko opieku-
na, telefon kontaktowy uczestnika i/lub opiekun

V. Kryteria oceny prac:
1. Tematyka i forma zgodna z wymaganiami konkursu (pkt IV regula-

minu)
2. Poprawność językowa, ortograficzna i interpunkcyjna
3. Oryginalność, pomysłowość, walory języka
4. Estetyka pracy
5. Prace skopiowane, plagiaty nie będą oceniane
6. Czcionka: wielkość 12 lub 14
VI.Komisja konkursowa:
Prace oceni niezależna komisja powołana przez Organizatora Konkursu
VII. Termin Konkursu:
1. Prace konkursowe należy dostarczyć lub przesłać do 30 kwietnia 2018  

na adres: Towarzystwo Miłośników Kujaw ( Izba Regionalna), ul. Krusz-
wicka 1, 88-200 Radziejów z dopiskiem Konkurs ,,Tradycja w moim domu”

2. Prace dostarczone po wyznaczonym terminie, czyli po 30 kwietnia 
2018, nie wezmą udziału w Konkursie.

3. Uroczyste podsumowanie Konkursu i wręczenie nagród nastąpi 25 
maja 2018 r. w ramach Dni Powiatu. O dokładnym terminie powiadomi za-
interesowanych Organizator Konkursu.

4. Informacje o Konkursie są dostępne pod tel. 693 589 996
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co to są badania genetyczne – prenatalne i trymestru?     
Badania prenatalne to wszystkie badania, które można wykonać przed uro-

dzeniem dziecka. Mogą być nieinwazyjne i inwazyjne.
Badania nieinwazyjne są bezpieczne dla matki i dziecka  i nie są obarczone 

ryzykiem utraty ciąży. Należą do nich: badania USG i badania biochemiczne z 
krwi (PAPP-a, B-hcg, NIFTY) wykonane u przyszłej mamy.

Badania inwazyjne są obarczone pewnym ryzykiem (ok. 0,3- 0,5%) utraty 
ciąży. Oznacza to, że na 200 wykonanych badań inwazyjnych statystycznie może 
zdarzyć się jedno powikłanie w  postaci poronienia i utraty ciąży (może dotyczyć 
to np. sytuacji, w której badanie będzie wskazywało na prawidłowy rozwój cią-
ży, ale w wyniku powikłania tego badania dojdzie do utraty ciąży). Pacjentki z 
wysokim ryzykiem urodzenia dziecka z genetyczną wadą chromosomową po-
winny być poinformowane przez lekarza o możliwości wykonania badań inwa-
zyjnych. Badania inwazyjne to: biopsja kosmówki, amniopunkcja, kordocenteza.

Po co robić badania genetyczne (prenatalne) i jaki jest ich cel?
Badania  prenatalne wykonywane są w celu umożliwienia wczesnej identyfi-

kacji ryzyka wystąpienia genetycznych wad płodu, wczesnego rozpoznania ana-
tomicznych wad płodu oraz celem przygotowania rodziców do właściwego le-
czenia i opieki nad płodem i noworodkiem.

- Aby ostrzec i „przygotować” przyszłych rodziców do wychowywania 
dziecka z wadą genetyczną.

- Kontrola stanu płodu oraz przebiegu ciąży w celu podjęcia ewentualnego 
leczenia.

- Wykrycie niektórych nieprawidłowości pozwala na przeprowadzenie ope-
racji u  płodu, jeszcze w trakcie ciąży, bądź przygotowania się do niej zaraz po 
porodzie.

- Badania prenatalne pozwalają należycie przygotować rodziców do naro-
dzin, szczególnie, jeśli dziecko będzie obarczone wadami.

czy pacjentka musi robić badania genetyczne (prenatalne)?
Ciężarna  nie musi  wykonywać badań prenatalnych, ale powinna być poin-

formowana przez lekarza o możliwości wykonania takich badań. Decyzja o wy-
konaniu lub niewykonaniu badań prenatalnych I trymestru całkowicie leży w ge-
stii ciężarnej pacjentki.

jakie badania usG proponowane są w ciąży i kiedy najlepiej je wykonać?
Zgodnie z obowiązującymi Standardami i  Rekomendacjami Polskiego To-

warzystwa Ginekologicznego, każda kobieta w ciąży fizjologicznej powinna 
mieć wykonane badania USG: 

- USG pierwszego trymestru - tzw. USG genetyczne (prenatalne) – powin-
no być wykonane między 11 a 13 tyg. – dlatego aby precyzyjnie dostosować ter-
min badania – powinno się  zadzwonić w celu umówienia wizyty już w 9-10 tyg. 

- USG oceniające długość szyjki macicy i kształt ujścia wewnętrznego, wy-
konane pomiędzy 18 a 22 tyg. Może być połączone z USG drugiego trymestru.

- USG drugiego trymestru – tzw. USG genetyczne „połówkowe” – powinno 
być wykonane między 20 a 22 tyg. – (badanie powinno zawierać elementy skry-
ningowego badania echokardiograficznego serca płodu), badanie to można połą-
czyć z oceną szyjki macicy.

- USG trzeciego trymestru – powinno być wykonane pomiędzy 30 a 32 tyg. 
ciąży. Łączy  ono elementy badania połówkowego z oceną dobrostanu i prawi-
dłowego wzrostu płodu.
  jak interpretować wyniki przesiewowego badania prenatalnego  
i trymestru?     

Badanie to oblicza statystyczne prawdopodobieństwo (RYZYKO) wystąpie-
nia u płodu trzech najczęstszych wad genetycznych, tj. Z. Downa, Z. Patau, Z. 
Edwordsa. Badanie to nie dotyczy występowania  innych wad genetycznych. Ba-
danie przesiewowe I trymestru nie mówi czy dziecko jest na 100% zdrowe, ani 
nie mówi czy dziecko ma na 100% jakąś wadę genetyczną. Wynik obliczonego  
prawdopodobieństwa może być: NISKI, POŚREDNI lub WYSOKI.

- Wynik: NISKIE RYZYKO oznacza  niskie prawdopodobieństwo urodze-
nia się dziecka z zespołem Downa, Edwardsa, Patau – oznacza, że prawdopo-
dobieńswo wystąpienia tych zaburzeń jest niskie i jest wynikiem korzystnym 
dla tej metody.

- Wynik: POŚRENIE RYZYKO oznacza  pośrednie prawdopodobieństwo 
urodzenia się dziecka z jedną z trzech w/w wad genetycznych, jest wynikiem 
dla tej metody wymagającym wg. obecnych standardów zaproponowania pa-
cjentce wykonania dalszej diagnostyki  nieinwazyjnej, tj. testów NIFTY (koszt 
badania ok. 2,5 tys. złotych), które nadal są jedynie testem przesiewowym dają-
cym ok. 99,8% pewności.

- Wynik: WYSOKIE RYZYKO oznacza wysokie prawdopodobieństwo uro-
dzenia się dziecka z jedną z trzech w/w wad genetycznych, jest wynikiem nieko-
rzystnym dla tej metody i wymaga zaproponowania pacjentce dalszej  konsulta-
cji w Poradni Genetycznej oraz dalszej diagnostyki, w tym diagnostyki inwazyj-
nej lub zaproponowania pacjentce, przed podjęciem decyzji inwazyjnych me-
todach, wykonania testów nieinwazyjnych NIFTY (koszt ok.2,5 tys. złotych).

- Niezależnie od wyniku badania przesiewowego I trymestru ciężarna może 
zawsze wykonać dodatkowe przesiewowe, nieinwazyjne testy prenatalne (NI-
FTY, HARMONY, PANORAMA), które umożliwiają wczesną i dokładną dia-
gnostykę zaburzeń genetycznych, ale nadal są jedynie testami przesiewowymi 
dającymi ok. 99,8% pewność.

reasumując – w przypadku badania USG I trymestru, które wypada pra-
widłowo mamy ok. 80% pewności, że wynik potwierdzi się i dziecko urodzi 
się zdrowe (aby zwiększyć pewność możemy dodatkowo wykonać badania  
krwi – PAPP-a, B–hcg,  które 
zwiększają pewność do 85-
90%). Również w przypadku 
badania nieprawidłowego nie 
ma pewności , że wynik po-
twierdzi się po porodzie (błąd 
obliczeń wynosi ok. 5-3%). 
Pacjentka z wynikiem niepra-
widłowym wymaga dalszej 
diagnostyki aby rozwiać wąt-
pliwości i jeżeli wyraża taką 
wolę, może zdecydować się 
na badania nieinwazyjne krwi 
(NIFTY – koszt badania ok. 
2,5 tys zł. – dające ok 99,8% 
pewności) lub skorzystać z 
porady w Poradni Genetycz-
nej i poddać się inwazyjne-
mu zabiegowi amniopunkcji 
(daje 100% pewności), który 
to zabieg niesie jednak za 
sobą ryzyko poronienia ( 0,3 
-0,5%). 

Niezmiernie istotnym 
pozostaje fakt, że diagno-
styka USG powinna być 
przeprowadzona przez osobę 
doświadczoną, przeszkoloną 
do przeprowadzenia takich 
badań oraz dysponującą wła-
ściwym, dobrej klasy apara-
tem USG.

badania prenatalne - materiały edukacyjno - informacyjne
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Z kroniki Publicznego Przedszkola nr 1  
im. Heleny Karpińskiej w Radziejowie

„Zaledwo umilkł ryk 
armat i gwizd silników 
samolotów, jeszcze dymiły 
pogorzeliska wojenne, a 
już mieszkańcy Radziejo-
wa powoli, choć z niewia-
rą w sercu, czy już można 
bezpiecznie wracać do 
wygasłych ognisk domo-
wych, z zapałem też wzięli 
się do pracy. Naprawiali 
domostwa, pracowali na 
roli. Z trudem oczyści-
li zniszczony ogromnie 
budynek zwany niegdyś 
szkołą podstawową. Na-
płynęła masa starszych 
dzieci, ale nie wszystkie 

pomieścić się mogły w dość dużej, ale na taką gro-
madę dzieci za szczupłej szkole. Wiele dzieci od lat 
trzech do dziesięciu wałęsały się po ulicach i tak so-
bie poczynały, jak je przygotowała do życia wojna. 
Stały się one plagą ogrodów i pól a niewystrzelone 
przez nieprzyjaciół szyby zostały wybite celnymi 
strzałami z proc przez małych wandalów.”   Taki oto 
wpis autorstwa pani Heleny Karpińskiej widnieje 
w pierwszej kronice przedszkola, opatrzony tytu-
łem: Założenie przedszkola i jego dzieje. Historia 
naszej placówki sięga okresu powojennego. Wte-
dy to 25.05.1945 r. dzięki staraniom mieszkańców 
Radziejowa w tym pani Heleny Karpińskiej prze-
znaczono na cele przedszkola miejsce w budynku 
obok ówczesnego sądu. Jeszcze w październiku 
tego samego roku przedszkole przeniesiono do nie-
co obszerniejszego budynku przyklasztornego gdzie 
mieścił się również ośrodek zdrowia. Adaptowany 
budynek był stary, a pomieszczenia ciasne. Pomimo 
tych trudności placówka pełniła swoją funkcję pod 
kierownictwem Franciszki Mętlewicz. Z inicjatywy 
wychowawczyń, w tym pani Heleny Karpińskiej 
dzieci przygotowywały różne przedstawienia i tym 
samym „zapracowywały” sobie na najpotrzebniejszy 
sprzęt i zabawki. Pani Helena w kronice tak to opi-
suje: „Podczas pierwszej uroczystości państwowej w 
45 r. 28 sierpnia nasze dzieci wzięły w niej udział. 
Młodzież starsza i wiele osób dorosłych powątpie-
wało w jakiekolwiek zdolności dziecięce. Jakież było 
ich zdziwienie, a nasza ogromna radość bo nasze 
dzieci tak przejęły się swoją rolą, że żadne inne na-
wet starsza młodzież nie dorównała im. (…)  Przed-
stawienia były początkowo głównym źródłem do-

chodu. Za pieniądze otrzymane z przedstawień ( 3x w roku) dzieci miały 
zabawki, meble a niekiedy dokonywano za nie dość poważne remonty. „                                                                                                                     
Po śmierci Franciszki Mętlewicz mianowano na kierowniczkę Jó-
zefę Wiśniewską a od 1953 r. została nią pani Helena Karpińska.                                                                                                                                 
15 marca 1955 r. została zawarta umowa dzierżawy pomiędzy klasztorem 
O.O. Franciszkanów w Radziejowie a Wydziałem Oświaty Prezydium PRN 
w Aleksandrowie Kuj. Helena Karpińska tak to odnotowuje w kronice: 
„Obecnie dorobiliśmy się nowych kuchni i ubikacji świeżo wybudowanych 
dzięki umowie, jaką uczynili na naszą korzyść O. O. Franciszkanie, którą w 
pełnym brzmieniu przytaczam. (…) Czas dzierżawy ustanawia się na lat 20 
(dwadzieścia) rozpoczynając od dnia 1 stycznia 1955 r. do dnia 1 stycznia 
1975 r. za umówionym czynszem dzierżawnym 1 (jeden) złoty polski na cały 
okres dzierżawy, który to czynsz został z góry uiszczony, z czego wydzier-
żawiający kwituje.”  Kolejne lata i kolejne wpisy do kroniki ukazują skru-
pulatność pani kierownik Heleny Karpińskiej w zapisywaniu wydatków, 
uroczystości przedszkolnych, licznych remontów i ulepszeń ówczesnego 
przedszkola. 30.04.1964 r. pojawia się następująca informacja: „Podobno 
mamy mieć nowe przedszkole, bo to i plac już jest, tylko niestety pieniędzy 

Helena Karpińska (na górze z prawej) wśród przedszkolaków, rok 1954

Grupa przedszkolaków po pierwszym przedstawieniu- 28 sierpnia 1948 r.
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nie ma. Poprzednio nie było miejsca, gdzie mogłoby stanąć przedszkole. 
Żeby chociaż na krótko osłodzone były trudy pracy z lat osiemnastu w mi-
kroskopijnym przedszkolu. To dopiero uciecha pracować w dużym, pięknie 
urządzonym przedszkolu.” 17 II 1967 r. kolejny wpis do kroniki: „Rozpo-
częto budowę nowego przedszkola na Osiedlu. Ma ono wymiary 45,52 m x 
17,87 m. Powierzchnia użytkowa wynosi 705,20 m² podczas gdy 
obecna – razem z korytarzem – ma 115,22  m². Pani Wizytator 
E. Dyja zatwierdziła 220 tys. zł na sprzęt urządzenie i zabawki 
dla nowego  przedszkola. Przedszkole będzie ładne, ale szko-
da, że tak daleko położone od większej części miasta. No i za 
mało jest gruntu na ogródki, na place zabaw dla dzieci, a dużo 
wody w podglebni. Pierwsza „legenda” o przedszkolu mówiła, 
że będzie ono wybudowane na „górach” . Jest tam grunt glinia-
sto – piaszczysty. Blisko lasku.” Uroczyste przekazanie nowego 
budynku nastąpiło 6.11.1968r. Niestety z powodu licznych uste-
rek (m.in. niesprawne centralne ogrzewanie) po ośmiu dniach 
nastąpił powrót do starego przedszkola. Trzy miesiące później 
usterki zlikwidowano i dzieci wróciły już na stałe do nowych 
pomieszczeń. Dzięki staraniom i często własnoręcznej pracy 
pani Heleny Karpińskiej teren wokół przedszkola został pięknie 
zagospodarowany. 1 września 1970r. pojawił się wpis: „Dotych-
czasowa kierowniczka przedszkola Ob. Helena Karpińska od-
chodzi na emeryturę. Przepracowała 25 lat w tym 23 na stano-

wisku kierowniczki. Organizowała trzy razy przedszkole, przy 
ulicy Kościuszki, Klasztornej i obecne na Osiedlu.”  Następ-
ne dwa lata pani Helena pracowała jeszcze w przedszkolu w 
wymiarze 10 godzin tygodniowo i dopiero wraz z nadejściem 
roku szkolnego 1972/73 odeszła na zasłużoną emeryturę że-
gnana jako „człowiek oddany całym sercem dziecku”.  W 1996 
r. liczna grupa Jej wychowanków wystąpiła do Zarządu Miasta 
o nadanie Jej imienia jednemu z przedszkoli w Radziejowie. 
Wybór padł oczywiście na naszą placówkę przy ul. Polnej.  
W ten sposób pamięć o Helenie Karpińskiej przetrwa pokolenia.  
Uroczyste nadanie przedszkolu imienia Heleny Karpińskiej 
odbyło się 14.10.1998r.  W ten sposób nasza placówka wzbo-
gaciła się o tradycję obchodzenia uroczystości DNIA  PATRO-
NA, którą przyjęliśmy na dzień 2 marca, w imieniny Heleny. 
W tym dniu staramy się uczcić pamięć o założycielce przed-
szkola, wspominamy ją w organizowanych sytuacjach eduka-
cyjnych z dziećmi, najczęściej poprzez przybliżenie Jej postaci 
i tradycji naszego regionu Kujaw. W tym roku postanowiliśmy 
przypomnieć  naszą mieszkankę Radziejowa wszystkim mi-
łośnikom gazety „Radziejowian”. Dziękując za poświęconą 
uwagę, namawiamy do odwiedzenia jej grobu na radziejow-

skim cmentarzu i zapalenia symbolicznego znicza.
Ilona Waszak

Helena Karpińska w raz z współpracownicami

Helena Karpińska wśród gości przedszkolnych  - Dzień Babci 1976 rok

Uroczystość oddania do użytku nowego budynku Przedszkola na Polnej, rok 1968
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Nie od dziś wiadomo, że Zespól Szkół i Placówek w Radziejowie słynie  
z młodzieży interesującej się astronomią. Pasjonaci astronomii regularnie pro-
wadzą obserwacje dzienne i nocne w astrobazie, jak i w terenie. Systematycz-
nie poszerzają wiedzę o Kosmosie. Uczniowie biorą udział z sukcesami w licz-
nych konkursach i olimpiadach. Perłą szkolnej astrobazy jest Dawid Jankow-
ski, uczeń klasy III b Liceum Ogólnokształcącego im. Władysława Łokietka  
w Radziejowie. Zajmuje się on astrofotografią. Efektem jego pracy są liczne 
zdjęcia obiektów na niebie. Oto niektóre z nich.

T. Gadzinowska

Młodzi pasjonaci  astronomii z Łokietka

Komitetowe wieści...
Komitet społeczny „Szansa dla bezdomniaków” jak zwykle działa pełną parą. 
Dzięki pomocy darczyńców udało się nam wspomóc karmicieli kotów wolnożyją-

cych karmą, tak niezbędną do przeżycia chłodów zimy. Centrum Zdrowia i Rozrodu 
Zwierząt  w Radziejowie wykonało dla nas kilka kastracji i sterylizacji, a także pomo-
gło w leczeniu naszych bezdomniaków. Trafiło do nas także kilka zwierząt powypadko-
wych, przyniesionych przez mieszkańców miasta. Dzięki fachowej obsłudze personelu 
oraz specjalistycznemu sprzętowi Przychodni Weterynaryjnej przy ulicy Kruszwickiej 
prawie wszyscy podopieczni wrócili do zdrowia. Działania te wymagały od nas nakła-
dów finansowych i były możliwe tylko dzięki wsparciu ludzi dobrego serca. Budżet Ra-
dziejowa posiada przeznaczone na ten cel pieniądze i Urząd Miasta w wyniku przepro-
wadzonego przetargu zawarł umowę dotyczącą opieki nad bezdomnymi zwierzętami z 
Gabinetem Weterynaryjnym lek. wet. Wiesława Wielgosza znajdującym sie przy ulicy 
Brzeskiej. Apelujemy zatem do mieszkańców, by wszystkie zwierzęta potrzebujące na-
głej opieki weterynaryjnej, powypadkowe i bezdomne wymagające zabiegu kastracji/
sterylizacji oraz ślepe mioty kotów wolnożyjących zgłaszać do Gabinetu Weterynaryj-
nego lek. wet. Wiesława Wielgosza, jako podmiotu odpowiedzialnego. W ten sposób 
Komitet będzie miał więcej środków na dokarmianie kotów, przygotowanie im bazy 
mieszkalnej  oraz opiekę nad zdrowymi miotami kociąt i szukanie im domów.  

Halo księżycowe

Częściowe zaćmienie Księżyca

Tranzyt ISS na tle tarczy słonecznej

Samolot na tle tarczy Księżyca

Obecnie w Przychodni Centrum Zdrowia i Rozrodu Zwierząt 
znajdują się dwa koty, które szukają domów- może ktoś z czytel-
ników może dać któremuś ciepły kąt?

Komitet społeczny „Szansa dla bezdomniaków”

Perseida
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wyspa kobiet po raz drugi

„Jestem kobietą, wodą, ogniem, burzą perłą na  dnie” tymi słowami już 
po raz drugi powitały Panie na spotkaniu z okazji Dnia Kobiet, jak zwykle 
niezawodne Jolanta Szyper i Anna Kwiatkowska. Spróbowały choć na chwi-
lę oderwać kobiety od ich codziennych obowiązków. Podróż po archipelagu 
39 wysepek nie doszłaby do skutku bez pomocy bardzo dużej liczby osób o 
wielkim sercu.

Dziękujemy patronom honorowym: Staroście  Radziejowskiemu,  
Burmistrzowi Radziejowa, Burmistrzowi Miasta i Gminy Piotrków Kujaw-
ski, Wójtowi  Gminy Radziejów oraz dyrektorowi Zespołu Szkół Mecha-
nicznych w Radziejowie za udostępnienie pomieszczeń oraz wielkie wspar-
cie. Nasz archipelag w tym roku rozrósł się prawie dwukrotnie , a ilość gości 
odwiedzających przekroczyła nasze najśmielsze oczekiwania. Fryzjerzy, ko-
smetyczki, masażyści, brafitterka, dietetyk, architekt, zabiegi na ciało, zdro-
wa kuchnia, kosmetyki naturalne, pokazy mody, diagnoza skóry, udzielanie 
pierwszej pomocy, kuchnia regionalna, manicure hybrydowy, taniec, zumba, 
rękodzieło artystyczne, wyroby mydlane- wyspa małych kobiet, ręcznie wy-
konane Przytulanki, ręcznie robiona biżuteria, wspaniała muzyka, zadbana 

Pani zadbany pupil, artykuły małego AGD, zapachy perfumeryjne, wspania-
ła zieleń, to nasze wysepki tegorocznego archipelagu, Wyspa Kobiet.

Jesteśmy bardzo wdzięczne osobom i firmom, które zechciały wesprzeć 
naszą inicjatywę i ufundowały nagrody: karty podarunkowe na masaż, na 
zabiegi kosmetyczne, zabiegi fryzjerskie, pakiety intensywne spalanie, ze-
stawy kosmetyków, bony na zakupy, biżuterię, bukiety kwiatów, karnety na 
jazdę konną, na jazdę  skuterem wodnym, karnety na myjnię, roczną prenu-
meratę miesięcznika Świat Wiedzy, kolację przy świecach, zestawy serów, 
Przytulanki, karnety na basen i wiele innych (pełna lista fundatorów znajdu-
ję się na facebooku: gabinet kosmetyczny Anna Kwiatkowska).

Mamy nadzieję, że organizowana przez nas Wyspa Kobiet pięknie wpi-
szę się w kalendarz radziejowskich imprez, że choć na chwilę nasze Panie 
zapomną o troskach dnia codziennego. Jesteśmy przekonane, że to marco-
we popołudnie dostarczyło szeregu ciekawych przeżyć i mnóstwa atrakcji,  
potwierdzają to wpisy w naszej księdze pamiątkowej:

„Uwielbiamy… byłyśmy… jesteśmy… będziemy”
„Jak zwykle cudownie”
„Podziękowanie za udaną imprezę z nadzieją na kolejne pełne wrażeń 

Wyspy Kobiet„
„Super spędzony czas w naszym smutnym mieście. Dzięki i do zobaczenia 

za rok bo już tak musi być”
„Świetna impreza, świetny pomysł. Bardzo kreatywny sposób mogą Pa-

nie spędzić kilka godzin. Wasza oferta jest bardzo bogata i atrakcyjna. Coś 
dla zdrowia, ciała i urody. Duża ilość gości najlepiej świadczy o zaintereso-
waniu Państwa ofertą. Wierzą, że to nie jest ostatnia edycja Wyspy Kobiet. 
Chętnie „przypłynę” na nią w kolejnych latach.

Tak więc do zobaczenia za rok. Zapraszamy do współpracy.
Tekst: Jolanta Szyper, Anna Kwiatkowska; Foto: Marta Wujkiewicz
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Zima zimą, ale bieganie 
musi być. Jak mawia klasyk: 
czy ja biegam? Pani kierow-
niczko, ja biegam cały czas, na 
okrągło. I w tych właśnie oko-
licznościach przyrody, niewąt-
pliwie niepowtarzalnych, krót-
ka relacja z zimowych eskapad 
biegowych.

   Zaczniemy od najmocniej-
szego akcentu - Radek Mało-
lepszy i Maciek Kuligowski. 
Te imiona i nazwiska właściwie 
mówią wszystko. To właśnie 
oni kolejny raz w Trójmiejskim 
Parku Krajobrazowym stanęli 
na trasie ultra biegu (17 lute-

go 2018 r.). Jak zwykle dali biegowy popis, a Radek nawet z zasadniczym 
przytupem. Wyniki mówią same, bez zbędnego komentarza. Na metę 67 
kilometrowej trasy z 1500m przewyższeniem dobiegło 367 osób: Radosław 
Małolepszy – 20 miejsce OPEN, 18 wśród mężczyzn, 2 miejsce wśród za-
wodników z województwa kujawsko-pomorskiego, czas 06:39:34, a Maciej 
Kuligowski – 46 miejsce OPEN, czas 07:14:30. 

 A teraz sylwestrowe wspomnienia. Około 500 zawodników biegało w 
ostatni dzień roku 2017 w Brzozie pod Bydgoszczą. Wśród nich również za-
wodnicy i sympatycy KS ZRYW Radziejów. Wyniki są zaiste imponujące:

1. Piotr Kuczek – 12 miejsce OPEN, 7 w kategorii M-30 , czas 00:35:39 
(życiówka)

2. Jacek Lewandowski – 50 miejsce OPEN, 21 w kategorii M-30, czas 
00:40:36

3. Anna Jakubowska – 113 miejsce OPEN – wśród kobiet 6 OPEN!,  
3 miejsce w kategorii K-30 (a ponieważ dwie pierwsze panie w K-30 sta-
nęły na podium w klasyfikacji OPEN, Ania odbierała nagrodę z pierwszego 
miejsca), czas 00:44:36 (życiówka)

4. Mariusz Bogacz – 129 miejsce OPEN, 50w kategorii M-30, czas 
00:45:18

5. Krzysztof Marcyjaniak – 269 miejsce OPEN, 78 w kategorii M-40, 
czas 00:50:32

6. Katarzyna Meler-Lewandowska – 335 miejsce OPEN, 19 miejsce 
w kategorii k-30, czas 
00:52:46

7. Iwona Centkowska 
– 336 miejsce OPEN, 
17 miejsce w kategorii 
K-40, czas 00:52:54

8. Karolina Wi-
śniewska – 451 miej-
sce OPEN, 34 miejsce 
w kategorii K-30, czas 
00:59:10

9. Mariusz Bolewicz 
– 484 miejsce OPEN, 
128 miejsce w kategorii 
M-40, czas 01:01:90

10. Joanna Bolew-

Rozbiegany Radziejów w akcji

Radosław Małolepszy

ska-Bolewicz – 485 miejsce OPEN, 34 miejsce w kategorii K-40, czas 
01:01:90

   I kolejny dowód na to, że na bieganie jest pora zawsze, zasadniczo 
pobieżnie – cały rok. Moje dwa zimowe starty w niezwykle ciekawych oko-
licznościach przyrody, zdecydowanie godne polecenia. Dwa biegi solowe, 
ale trzeci już w towarzystwie, bo z naszego biegowego miasteczka pędził 
również Mikołaj Lewicki, przygotowujący się do debiutu w półmaratonie  
w Gdyni (01:19:44, miejsce 271) oraz Jacek Lewandowski, którego widzie-
liśmy jedynie przez chwilę, gdyż zasadniczo widzieliśmy tylko jego odda-
lające się plecy (01:02:14, miejsce 39). Na 5km pobiegł również Artur Dy-
lewski – 41 miejsce OPEN – czas 0:24:30 .

• 14 stycznia 2018, Mosina, IV Bieg Zimowy po Wielkopolskim Parku 
Narodowym, dystans 10km, czas 00:56:24, miejsce 157, w kategorii M-40 
– 59

• 10 lutego 2018, Trzemeszno – Gołąbki, 16. Zimowy bieg Trzech Jezior, 
dystans 15km, czas 01:17:44, miejsce 348, w kategorii M-40 – 114.

• 3 marca 2018, Dąbrowa k. Mogilna, VII Zimowy Bieg Dębowy, dy-
stans 15km, czas 01:19:44, miejsce 272.

   Polecam te miejsca, krajobrazowo i organizacyjnie pełna profeska. 
Mam nadzieję, że ktoś dołączy za rok.

Nasi biegacze biorą także udział w ogólnopolskich biegowych akcjach. 
4 marca w całej Polsce, w ponad 300 miastach odbyły się imprezy biegowe 
poświęcone pamięci żołnierzy wyklętych pt: „Tropem Wilczym”. W tego-
rocznej edycji nasza dwójka „biegowych wariatów”  udała się za miedzę, do 
naszych sąsiadów we Włocławku. Nie chodziło wcale o pobijanie „życió-

Krzysztof Marcyjaniuak -VII Zimowy Bieg Dębowy

Bieg Sylwestrowy

Tropem Wilczym - Włocławek
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wek”, czy też „pędzenie” na złamanie karku, a raczej o upamiętnienie święta 
biegnąc przez dystans 10 km z narodową flagą. 

   A na koniec ciekawostka: bieganie graficzne, bo Rozbiegany Radzie-
jów zapoczątkował nową świecką tradycję – bieganie okolicznościowe na 
wcześniej zaplanowanych trasach. 14 lutego z okazji Święta Zakochanych 
pobiegliśmy na trasie serduszkowej, a z okazji Dnia Kobiet (zwłaszcza Ko-

Na zdjęciu obok -radziejowskie trasy - serduszko na 14 lutego  
oraz kwiatek na Dzień Kobiet. 

Na zdjęciu powyżej część „wariatów” z rozbieganego Radziejowa 

biet Biegaczek) na trasie kwiatkowej. Autorem opracowania tych tras jest 
Mistrz Sztuk Wszelakich Słynny Artysta Pavel van Centkovsky. 

 Dołącz do nas!
 Z biegowym pozdrowieniem KM.

Turniej tenisa stołowego w Radziejowie

11 marca w hali sportowej im.F. Malinowskiego Ogni-
sko TKKF „Radziejowianka” przeprowadziło otwarty amator-
ski turniej w tenisa stołowego, w którym uczestniczyło 41 za-
wodników. Zawodnicy przyjechali z miejscowości-Gaj (Jezio-
ra Wielkie), Bydgoszcz, Lipno, Wichowo, Borki ,Osiek, Jani-
kowo, Trzemeszno, Kramsk, Bytoń, Głowno (Łódzkie), Elbląg, 
Brześć, Dziewnice (Kłodawa), Inowrocław, Gąbin i Radziejów. 
Z uwagi na sporą frekwencję turniej rozegrano systemem „ro-
syjskim”. Poziom turnieju jak na amatorów był bardzo wysoki, 
mecze bardzo zacięte. W pojedynku o pierwsze miejsce lepszym 
okazał się Filip Banach (Bydgoszcz), który pokonał Pawła Bie-
lunkiewicza (Elbląg), trzecie miejsce przypadło Piotrowi Adam-
czakowi (Trzemeszno) zwyciężając Rafała Jurka (Janikowo),  
V Jarosław Politowski (Gąbin) zwyciężając z Anną Masłowską 
(Gaj-Jeziora Wielkie), VII-VIII Józef Wojciechowski TKKF i 
Szypowski Dariusz (Borki). Najlepsza szóstka otrzymała sprzęt 
sportowy ufundowany przez Miejską Komisję Rozwiązywania 
Problemów Alkoholowych przy Urzędzie Miasta w Radziejo-
wie. Organizator serdecznie dziękuje za liczne uczestniczenie 
w imprezie i Panu Remigiuszowi Koźmińskiemu dyrektorowi 
szkoły za udostępnienie hali, sprzętu.

Piotr Wocjechowski

Od stycznia 2018r. ruszyły 
3 Przytulankowe kluby: ręko-
dzielniczy, przyrodniczy i mu-
zyczny.

Dzieci bardzo chętnie 
uczestniczą w proponowanych 
zajęciach i wspaniale uczą się 
poprzez zabawę.  W ostatnim 
czasie wsparliśmy również ak-
cję charytatywną „Przybij piąt-
kę dzieciakom”, oddając na li-
cytację „Przytulankową Przy-
tulankę”, ponieważ rozumie-
my ogrom wydatków związa-
nych z leczeniem i rehabilita-
cją dzieci niepełnosprawnych.

Mamy nadzieję, że wraz z 

Co słychać w przytULAnce....

upływem czasu będziemy rozszerzać swoją działalność  
i zapewniać dzieciom coraz więcej atrakcyjnych zajęć.

Marta Barbarowicz




